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TOVARĂȘULUI NICOLAE CEAUȘESCU, 

secretar gemi al partidului, 

președinte al Consiliului de Stat

O FUNCȚIE FUNDAMENTALĂ A ȘCOLII
PREGĂTIREA 

TEHNICĂ-PRODUCTIVĂ
A ELEVILOR

„Tinerii trebuie să înțeleagă că este necesar să se 
deprindă cu lucrul, cu munca practică, astfel incit 
atunci cînd vor termina școala să nu devină pur și sim
plu niște oameni care au învățat de toate, dar nu știu 
să pună mina pe un ac".

NICOLAE CEAUȘESCU

Legătura școlii cu practica, cu activitatea productivă este, așa cum tn repetate rînduri a subliniat conducerea partidului nostru, o latură esențială a pregătirii tineretului. Aplicînd indicațiile par- bdului, răspunzând stringentelor comandamente ale societății noastre în continuă dezvoltare industrială, Ministerul învățămîntului a introdus recent, după cum se știe, ore de activități tehnice-producti- ve ea disciplină obligatorie în planul de învățămînt al școlii generale de 10 ani și al liceului de cultură generală. Nota caracteristică a instrucțiunilor transmise pe această linie inspectoratelor școlare șl școlilor este faptul că, stabilind cadrul acțiunii, conținutul ei și o- biectivele urmărite, precum șl atribuțiile forurilor locale de învățămînt și ale cadrelor didactice, se lasă totodată conducerii și colectivului didactic al fiecărei unități școlare un cîmp larg pentru inițiative suple, eficiente, adecvate condițiilor localității îh care îșl desfășoară activitatea. S-a pornit, în această privință, șl de la experiența deja acumulată de unele inspectorate școlare, ca și de unele școli care, determinate de cerințele vieții, au organizat diferite forme de activitate tehnică-productivă a elevilor.Un debut promițător a fost înregistrat, de pildă, în unitățile școlare ale județului Gorj,— Cu sprijinul Comitetului județean al P.C.R. și al Consiliului popular județean — ne-a arătat prof. Vasîle Romanescu, inspector școlar general al județului Gorj — am putut lua contact cu conducătorii centralelor industriale și ai principalelor întreprinderi economice din raza județului nostru. Majoritatea acestora au întîmplnat cu căldură propunerile noastre vi- zînd organizarea muncii elevilor în producție. Ca atare, în prezent, definitivăm prevederile concrete ale unul plan comun, precizînd locurile de muncă pentru fiecare școală, pentru fiecare clasă și pentru flecare grupă de elevi. în fapt, este voiba de a extinde șl asupra liceelor de cultură generală și de a

Sînt minunați acești 
băieți de 13—14 ani a că
ror voce are încă timbrul 
incert al trecerii dintr-o 
vîrstă în alta Și ale că
ror siluete subțiratice au 
mișcări de o fermecătoa
re stângăcie. I-am ascul
tat în recenta emisiune 
„Micii meșteri mari“ 
prezentând și explicînd 
invențiile ai căror autori 
sînt, arătînd „cum le-a 
venit ideea", relatând de 
cine a fost contractat, 
sau cînd va intra in pro
ducție cutare aparat și am 
simțit pentru ei nu obiș
nuita simpatie condescen
dentă cu care sînt priviți 
adolescenții, ci o autentică 
admirație.

Pare surprinzător, dar 
băieții aceștia sînt în
tr-adevăr inventatori, sînt 
autorii unor lucrări de 
un real interes. Aparatul 
pentru evaluarea denive

adinei caracterul tehnic-produc- tiv al unei acțiuni începute încă de anul trecut, dar care atunci se referea numai la clasele a IX-a ale școlii generale de 10 ani. De pildă, conducerea Școlii generale nr. 8 din Tg. Jiu a stabilit, cu colectivul de conducere al noii Fabrici de confecții din localitate, e- tapele formării deprinderilor de muncă ale elevilor în principalele secții, astfel îneît în lunile imediat următoare ei să participe efectiv Ia realizarea producției materiale a întreprinderii. La rindul lor. elevii Liceului „Tudor Vladimlres- cu“ din Tg. Jiu vor lucra la intervalele de timp corespunzătoare, cîte 6 ore, comasate într-o singură zi, așa cum sugerează instrucțiunile Ministerului învățămîntului, fie în atelierele Grupului școlar de construcții, unde vor executa scule și utilaje de mică tehnicitate, lucrări de montaje în electrotehnică etc., fie la fabrica de placaj din cadrul modernului Combinat local de industrializare a lemnului, unde ver efectua de asemenea lucrări cu caracter productiv.Și școlile din municipiul Brașov s-au preocupat să asigure elevilor lor locuri de muncă în întreprinderi și ateliere în vederea desfășurării unei activități eficiente, cu caracter productiv. Astfel, numeroși elevi din școlile generale de 10 am și din liceele teoretice vor lucra în secțiile unor mari uzine, în întreprinderile industriei locale și în atelierele grupurilor școlare și ale școlilor profesionale și tehnice.Un număr de școli, sprijinite de întreprinderile de industrie locală sau de unități ale cooperației, care le-au pus uneori Ia dispoziție și a- telierele proprii, au orientat activitatea productivă a elevilor spre lucrări de decorațiunl interioare, o- biecte de artizanat sau gospodărești. Recent a fost popularizată chiar în paginile gazetei noastre activitatea pe care o desfășoară în această direcție, în cadrul coope-
H. MIRCEA
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Inventatori
lărilor de teren, aparatul 
pentru detectat scurge
rile de gaze din conducte 
(căruia ni s-a promis că 
îi va urma în cutând un 
altul pentru detectarea 
scurgerilor din conducte
le de petrol), un pahar 
în care apa fierbe după 
dorință, un tip de. baro
metru original.„ Fie că 
s-au gîndit „să vină în 
ajutorul oamenilor", cum 
spunea Radu Papadian 
(pe care l-au impresionat 
monotonia și primitivis
mul muncii de „mirosi
tor"), fie că au vrut doar, 
încercîndu-și puterile de 
proiectanțl și de meșteri 
să-și construiască un ins
trument de joacă (căci 
ce altceva i-a îndemnat 
pe Constantin Florin din 
Mediaș sau pe Dorin Să- 
lăgeanu din București 
să-și construiască cele 
două tipuri de bume

rang ?), ei au trebuit să 
răspundă deseori unor 
probleme tehnice de o 
veritabilă complexitate, 
să apeleze la cunoștințe 
teoretice și abilități prac
tice fără de care frumoa
sele și originalele lor 
idei n-ar fi ajuns să fie 
concretizate. Ca să ne 
convingem că lucrurile 
stau așa, ar fi suficient 
să ne gîndim la proiecte
le celor doi autori de bu
merang, la minuțiozita
tea și precizia calculelor, 
la finețea operațiilor de 
asamblare, șlefuire etc. 
care le-au fost solicitate 
acestora, sau la ingenio
zitatea „paharului pentru 
fiert apa". Dar și satis
facțiile inventatorului 
sînt pe măsura exigențe
lor „activității" sale. Căci 
migala cu care Gheor- 
ghe Roj din Șimleul Sil- 
vaniei a sculptat figuri

Interior la Liceul ^lon Slavici" din AradNecesitatea educației permanente a profesorilor de matematica
Necesitatea învățămîntului permanent este determinată, în societatea modernă, de participarea maselor la progresele vertiginoase ale științei și tehnicii atît ca beneficiari cît și, mai ales, ca realizatori. într-adevăr, revoluția științifico-tehnică pe care o parcurge omenirea în prezent angajează toate profesiunile, începînd de la nivelul omului de știință și al cercetătorului și pînă la muncitorul calificat. Nici muncitorul necalificat, nu poate fi lăsat deopar

nele din „Casa babei și a 
moșului’ — cum și-a 
intitulat el barometrul 
mai sus-amintit — a 
avut drept rezultat o lu
crare de o autentică fru
musețe. Iar răbdarea cu 
care Grigore Cîmpeanu 
s-a străduit să facă al 
său „cățel-robot" cît mai 
asemănător in alură și 
mișcări cu un cățel ade
vărat a convins Fabrica 
de jucării din Arad să-i 
achiziționeze invenția.

Mai mult decît atît, sa
tisfacțiile acestor mici 
creatori se răsfrîng și g- 
supra profesorilor lor, a 
acelora care, răminînd 
tn modestul lor anoni
mat, au marele merit de 
a-i fi învățat să gîndeas- 
că și să lucreze astfel in
cit să-și valorifice remar
cabilele lor aptitudini.

O. B. 

te, ca atare, cel puțin în măsura în care folosește în munca sa mijloacele tehnicii moderne. In acest context, caracterul profund social al învățămîntului apare ca un corolar constructiv al participării întregii societăți la revoluția teh- nico-științifică, iar continuitatea, permanența lui decurg în mod necesar din frecventele rămîneri în urmă provocate în cunoștințele tuturor de dinamica dezvoltării furtunoase a științei șl aplicațiilor acesteia. Or, învățămîntul este predat în primul rînd de profesorii de toate categoriile și nivelele. în consecință, aceștia sînt primii o- bligați a -se menține în pas cu evoluția cunoștințelor pe care sînt chemați să le transmită unor mase din ce în ce mai largi.Decalajul, care crește amenințător, între cunoștințele primite pe băncile facultăților și cele necesare începînd din momentul intrării în carieră este în prezent o realitate în fața căreia nu se poate adopta o atitudine de resemnare. Inginerul intrat în producție constată a- desea că procesele tehnologice și utilajele pe care trebuie să le conducă sînt altele decît cele despre care învățase cu 4—5 ani în urmă. Medicul, arhitectul, geologul, chimistul se află în aceeași situație descumpănitoare. Dar profesorul, care are misiunea socială de a forma toate celelalte categorii de profesioniști, în ce situație se găsește dacă își dă seama că nici el însuși nu poate înțelege progresele științei venite prea repede, fără avertisment, inexorabil ?Desigur, se pot recomanda diverse remedii, printre care documentarea și actualizarea cunoștințelor prin studiul individual. Totuși, experiența a dovedit că 

atât preocupările profesionale și personale, cit și lipsa de timp și adesea chiar de cărți, cursuri și alte materiale didactice împiedică pe marea majoritate a specialiștilor și în particular pe profesorii din învățămîntul mediu de toate categoriile de a se ține la curent cu mersul înainte al cunoștințelor în specialitățile respective, cu atit mai puțin cu apariția unor noi capitole sau discipline devenite indispensabile profesiunilor lor. Tocmai de aceea prelungirea pregătirii universitare prin reluarea ei după un număr de ani de la absolvire a devenit o necesitate recunoscută în numeroase țări.Organizarea acestei pregătiri sub forma cursurilor postuniversitare constituie o preocupare importantă a forurilor noastre de învățămînt. în ultimii ani ea a fost încredințată, pentru categoria profesorilor de învățămînt mediu ș: de cultură generală. Institutului de perfecționare a cadrelor didactice, care a făcut apel la personalul facultăților de specialitate pentru a preda un număr de prelegeri. Participanții, scoși din producție în serii succesive, pentru o lună, au avut prilejul a urmări u- nele serii de prelegeri informative, stadiile de pregătire terminîndu-se prin colocvii mai mult sau mai puțin formale, în orice caz fără consecințe pentru cursanți.După părerea noastră, cel puțir pentru profesorii de matematici acest gen de cursuri postuniversitare nu poate corespunde nici cerințelor, nici țelurilor unei pregătiri ulterioare. într-adevăr, este prea bine știut că matematica nu se poate însuși auditiv, că simpla participare la prelegeri, oricît de interesante, oricît de dibaci prezentate, nu înseamnă decît o eventuală informare, care cere o apro

Participant» ia lucrările „Simpozionului național cu tema „Rolul și locul educatorului în procesul de modernizare a învățămîntului", exprimînd sentimentele calde de prețuire ale tuturor slujitorilor școlii față de Partidul Comunist Român — conducătorul încercat al poporului pe calea progresului șl a bunei stări — își îndreaptă și astăzi gindurile cu recunoștință ^sătre Comitetul Central al Partidului, către dumneavoastră, mult stimate, tovarășe Nicolae Ceaușescu, pentru activitatea neobosită și rodnică pe care o desfășurat! in slujba edificării, pe pămîntul scump al patriei, a societății socialiste multilateral dezvoltate, a ridicării continue » prestigiului internațional al României, pentru instaurarea anui climat de pace și înțelegere între popoare, spre binele • și fericirea întregii omeniri.Dăm glas adeziunii depline a corpului didactic la politica marxist-leninistă, internă și internațională a partidului și statului nostru, hotărîrii nestrămutate de a ne aduce contribuția la transpunerea în viață a vastului program stabilit de cel de-al X-lea Congres al Partidului Comunist Român de înflorire a economiei, științei și culturii.Parte integrantă a acestui program însuflețitor, învățământul cunoaște un proces de perfecționare fără precedent, de care sintem mîndri. Avem drept călăuză luminoasă Directivele Comitetului Central, indicațiile dumneavoastră prețioase date de la tribuna Conferinței Naționale a cadrelor didactice. Simpozionul la care am participat și in care s-au prezentat 332 comunicări axate pe cele mai stringente probleme ale învățămîntului, constituie etapa finală a unor ac- ținni județene, care au antrenat mii de cadre didactice î el utft in același timp, o expresie a năzuinței educatoarelor, învățătorilor și profesorilor de a-și ridica necontenit măiestria didactică, de a se autoperfecționa.Făgăduim solemn că ne vom dărui cu devotament și generozitate cunoștințele, priceperea și întreaga experiență pentru educarea și instruirea tinerelor generații, vom oferi elevilor noștri datele cele mai importante ale științei și tehnicii moderne, le vom dezvolta gindirea creatoare, interesul și pasiunea pentru studiu, aptitudinile și talentele, le vom cultiva respectul și dragostea față de muueă, ajutîndu-i să-și însușească temeinice deprinderi de muncă fizică, o pregătire multilaterală pentru activitatea practică. Vom face totul pentru a înarma tineretul școlar cu concepția științifică, marxist-leninistă, despre lume și viață a partidului nostru, vom sădi în inimile tinerei generații dragostea fierbinte față de patrie, față de partid, încrederea în viitorul nostru luminos, voința de a duce mai departe măreața operă ce se înfăptuiește azi în țara noastră, îi vom însufleți cu ideile nobile ale prieteniei și frăției între popoare, ale progresului, socialismului și păcii.Vă asigurăm, tovarășe secretar general, că vom dărui în continuare, munca noastră însuflețită dezvoltării și modernizării școlii de toate gradele, formării unor buni și de nădejde constructori ai socialismului și comunismului în patria noastră, slujind astfel cu credință idealurile de progres și civilizație ale României socialiste.
I------------------------J
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fundare imediată printr-o prelucrare personală, adesea plină de osteneli remarcabile.De 20 de ani. Societatea de științe matematice își întemeiază o parte însemnată din activitatea sa pe informarea, documentarea și perfecționarea cadrelor didactice din învățămîntul general și liceal. An de an, în planul de muncă al acestei societăți sînt incluse consfătuiri care vizează modernizarea conținutului și a metodelor în învățămîntul matematic. Vara sînt organizate cursuri și conferințe în :abere situate în localități agreabile. Programele acestor cursuri sînt susținute de nume răsunătoare, de personalități ale științelor matematice și ale învățămîntului. Și publicația Societății — „Gazeta matematică" — are o serie adresată profesorilor, în scopul perfecționării continue a cunoștințelor și capacităților lor, al actualizării culturii lor de specialitate. La rindul ei, colecția „Biblioteca Societății de științe matematice" pune la dispoziția profesorilor cărți, broșuri, monografii. Acțiunile organizate au fost, după cum se vede, relativ numeroase. O estimare, chiar sumară, a realizărilor obținute arată însă că rezultatele nu sînt la înălțimea eforturilor. Efectul conferințelor, al cursurilor de vară etc. asupra masei profesorilor este mediocru. Desigur, unii dintre aceștia au profitat, de-a lungul carierii lor, de acțiunile desfășurate. Totuși, marea majoritate nu a fost influențată în nici un fel de strădaniile Societății de științe matematice. Această afirmație poate părea cam grăbită, dar ea se' susține singură prin prezența aproape permanentă a acelorași figuri la acțiunile societății și a acelorași nume în „Gazeta matematică".In consecință, avînd în vedere necesitatea inexorabilă de a orga

niza pregătirea continuă a profesorilor de matematică, va trebui să recurgem la măsuri mai eficiente, mai adecvate realităților. De altfel, problema actualizării și împrospătării cunoștințelor profesorilor de matematică este acută în toate țările, după cum rezultă din lucrările Colocviului UNESCO pe tema „Probleme actuale ale învă- țămîntului matematic mediu și superior", desfășurat la București în 1968.Considerăm că învățămîntul postuniversitar organizat sistematic în cadrul strict al facultăților de matematică, după planuri de învățămînt alcătuite cu grija de a se elimina diletantismul și superficialitatea ar putea da roade mai bune decît formele încercate pînă în prezent. Profesorii ar trebui să beneficieze de o scoatere din producție pe spațiul unui semestru, timp în care ar urma cursuri completate cu seminar» și ar executa lucrări practice și referate pe baza unor studii individuale orientate, supravegheate și controlate de aproape. Discuții organizate, mese rotunde pe teme pregătite din vreme, simpozioane și concursuri, probe de control și consfătuiri ar completa programul. Admiterea la această formă de cursuri postuniversitare ar trebui realizată pe baza unui concurs de verificare a aptitudinilor și a existenței unui fond activizabil de cunoștințe fundamentale însușite anterior. Pentru absolvirea acestor stagii de pregătire postuniversitară ar trebui să se instituie de -Asemenea un examen care să ve-Acat!. NICOLAE TEODORESCU decanul Facultății de matematică a Universității din București 
(Continuare în pag. a 4-a)



Lucrările Simpozionului național 

cu tema „Rolul și locul educatorului
I ■ ■ -

in procesul de modernizare

a invățămintului"
Lucrările Simpozionului națio- . nai cu tema „Rolul și locul educatorului în procesul de modernizare a învățămîntului' — organizat recent de Comitetul Uniunii sindicatelor din învățămînt și cultură și Ministerul Invățămintului, în colaborare cu Institutul de științe pedagogice, Institutul central de perfecționare a personalului didactic și Uniunea societăților științifice ale cadrelor didactice — au antrenat învățători și profesori din toate județele țării, numărul mare al acestora fiind încă o dovadă a largului interes pe care l-a stîrnit această acțiune în rîndurile oamenilor școlii. La ședința inaugurală au luat parte tovarășii Miron Constantines- cu, membru supleant al Comitetului executiv al C.C. al P.C.R., președintele Academiei de științe social politice, Nicolae Gavrilescu, secretar al Consiliului central al U.G.S.R., Ion Teoreanu, șef de secție la Consiliul de Miniștri, Constantin Drăgulescu, președintele Comitetului Uniunii sindicatelor din învățămînt și cultură, Traian Pop, Vasile Alexandrescu și Virgil Radulian, adjuncți ai ministrului învățămîntului, acad. Petre Constantinescu-Iași, președintele U- niunii societăților științifice ale cadrelor didactice, conducătorii instituțiilor care au colaborat la organizarea simpozionului, reprezentanți ai vieții social-politice, științifice și culturale din București și din țară. în numele organizatorilor, tovarășul Vasile Alexandrescu. adjunct al ministrului in- vățămîntului, a rostit cuvîntul de deschidere în care a arătat că actuala reuniune Încheie manifestările desfășurate în întreaga țară, in cadrul cărora peste 26 000 de învățători, profesori și specialiști și-au spus cuvîntul asupra căilor și soluțiilor menite să contribuie la modernizarea învățămîntului.Expunerile prezentate în cadrul ședinței plenare a Simpozionului național au dat participanților posibilitatea de a obține o amplă viziune de ansamblu asupra problemelor actuale și de perspectivă din sfera învățămîntului și științelor educației. Expunerea „Modernizarea învățămîntului — direcții, ten- "■ dințe și perspective* prezentată de conf. univ. Traian Pop. adjunct ai ministrului învățămîntului. a efectuat o cuprinzătoare analiză a priorităților în orientarea acțiunii de perfecționare a învâțămir.tulul nostru In raport cu cerințele dezvoltării economico-sodale și știinti- xlco-tehnlce și cu pzducipaiele ten— dința ale evoluției scolii pe pa- mondial. Au fost prezentate investigațiile întreprinse pentru a asigura învățămîntului structuri organizatorice cit mai suple, pentru a planifica formarea tinerelor generații în funcție de cerințele viitorului, pentru realizarea unei legături organice a școlii cu activitatea practică productivă, pentru întărirea caracterului formativ al învățămîntului etc. Expunerea s-a referit de asemenea la modalitățile cele mai eficiente pentru desfășurarea unei activități educative unitare, la necesitatea continuității între acțiunile școlare și cele extra- școlare. în încheiere vorbitorul a subliniat rolul cercetării științifice și al acțiunilor multilaterale de perfecționare a corpului didactic pentru asigurarea succesului întregii acțiuni de modernizare a învăță- mîntului.Intitulată „Premise și obiective ale perfecționării personalului didactic", expunerea, prezentată de prof. dr. docent Dimitrie Todoran, rectorul Institutului central de perfecționare a personalului didactic, a prezentat ideile pe care se fundamentează în prezent orientarea acțiunii de perfecționare și a subliniat scopul de ansamblu al acestei acțiuni — formarea unor educatori apți să asigure predării un conținut modern și să aulice o tehnologie didactică adecvată.Prof, doctor docent Jean Li- vescu, rectorul Universității din București, s-a referit în expunerea sa la necesitatea colaborării dintre universitate și învățămîntul de cultură generală. Vorbitorul a scos în evidență multiplele relații reciproce — la nivelul conținutului, al metodelor și mai ales al „producției" furnizate — dintre învățămîntul liceal și învățămîntul universitar, conturînd direcțiile unei colaborări mai profunde și mai active între cadrele didactice din aceste două forme de învățămînt.Conf. dr. George Văideanu, directorul Institutului de științe pedagogice, s-a ocupat în expunerea sa de contribuția extensiunii cercetării pedagogice la modernizarea învățămîntului. relevînd potențialul novator al personalului didactic. în expunere au fost subliniate totodată cerințele actuale în ceea ce privește amplificarea difuzării informației pedagogice și valorificarea mai largă a cercetărilor realizate pe plan local.Intitulat „Revoluția tehnico-știin- țifică, modernizarea vieții social- economice și procesul de instruire și formare a generației tinere", referatul conf. univ. dr. Ovidiu Bă-

dina, directorul Centrului de cercetări pentru problemele tineretului, s-a ocupat de factorii principali care acționează în procesul de formare a tinerilor și de condițiile dirijării și coordonării lor în vederea educării unitare a personalității umane.Despre „Rolul sindicatelor din în- vățămint în aplicarea politicii școlare a partidului și statului nostru" a vorbit prof. univ. Constantin Drăgulescu, președintele Comitetului Uniunii sindicatelor din învățămînt și cultură. Expunerea s-a o- cupat de raportul dintre sporirea funcției și responsabilităților sociale ale educatorilor și sporirea valențelor activității sindicatelor din învățămînt. In continuare vorbitorul s-a referit la acțiunile menite să realizeze un sistem unitar de activități ale organelor și organizațiilor sindicale din învățămînt, activități ierarhizate în funcție de ponderea conținutului lor și desfășurate prin forme suple, în vederea sporirii continue a competentei și eficienței participării cadrelor didactice la perfecționarea în- vățămîntului, la ansamblul acțiunilor de educare a tinerei generații, la lărgirea orizontului cultural-ști- intific al întregului popor.In continuare lucrările simpozionului s-au desfășurat pe secții. Sînt de remarcat și de această dată ampla participare la lucrări, interesul viu cu care au fost urmărite și apoi dezbătute cele 332 de comunicări și referate prezentate.Tema cu cel mai mare număr de secții șl, implicit, cu cel mai mare număr de lucrări prezentate a fost cea intitulată : „Modernizarea conținutului și metodologiei învăță- mîntului*. Așa cum s-a arătat în considerațiile prezentate de prof, univ. dr. Gavril Sîmboan, director general în Ministerul Invățămîn- tului, -a trăsături definitorii ale lucrărilor prezentate în cadrul tuturor celor 13 secții cuprinse la tema I se remarcă evitarea abordării unor generalități fără valoare practică și axarea pe aprofundarea unor probleme care permit desprinderea unor soluții utile pentru perfecționarea procesului de învă- tămînt Experiența cuprinsă în multe dintre referatele prezentater. ” ry** țs *~'i *; 1 ț- I

arie tematică, ocupîndu-se de obiectivele și conținutul procesului educativ, de metodele și mijloacele e- ducației, de specificul realizării sarcinilor educației comuniste a tineretului școlar în cadrul procesului de învățămînt și prin sistemul e- ducativ extrașcolar. Bazîndu-și a- naliza pe o bogată experiență autorii comunicărilor au schițat direcții de activitate și au formulat cerințe subliniind necesitatea punerii de acord a conținutului învățământului cu întreaga gamă de informații științifice și culturale, a întăririi educației prin muncă, a cercetării mai atente a grupurilor formale și infoirmale de elevi etc.în cadrul temei „Pregătirea și perfecționarea personalului didactic" au fost susținute un număr de 12 comunicări. Este un fapt incontestabil și totodată îmbucurător — a spus în concluziile la această temă prof. univ. dr. docent Anatolie Chir- cev — că sarcinile perfecționării și autoperfecționării constituie o preocupare majoră a unui număr tot mai mare de slujitori ai învățământului. In această direcție sînt inițiate multiple și susținute căutări pe diverse planuri și direcții, așa cum au atestat și comunicările susținute.Desfășurarea lucrărilor în secțiile temei «Perfecționarea activității sindicatelor din învățămîntul de cultură generală» — a arătat prof. Maria Stănescu, vicepreședinte al Comitetului Uniunii sindicatelor din învățămînt și cultură — a prilejuit realizarea unei convingătoare viziuni de ansamblu asupra conținutului și modalităților de colaborare între organele și organizațiile sindicale, conducerile școlilor și organele de îndrumare și control. De asemenea, au fost dezbătute formele multiple ale contribuției sindicatelor din învățămînt la pregătirea și perfecționarea cadrelor didactice și sistemul activității cultural-educative a a- cestor organizații. Discuțiile purtate au relevat necesitatea îmbunătățirii în continuare a muncii din acest domeniu prin trecerea la investigații și cercetări de profunzime asupra acțiunii specifice a organelor și organizațiilor sindicale în
C

guțări efectuate de oclecrive cco mare la' nivel mondial De aseme-
’rtitre și educație, se httptme abordarea problemeior prin prisma mai multor discipline și adîncirea lucrărilor consacrate îndrumării profesionale a elevilor.în legătură cu cele 22 de lucrări prezentate în secțiile temei „Organizarea și conducerea activității școlare", prof. Sofia Pușcasu. inspector școlar general al municipiului București, responsabila colectivului de coordonare, sublinia că acestea au dezbătut multilateral o serie de probleme importante, cum sînt raporturile din societatea contemporană între pedagogia culturi! și școală ca izvor de cultură și civilizație, perfecționarea structurii și a conținutului învățămîntului liceal, modalitățile de desfășurare a activității de îndrumare și control, criteriile eficientei acesteia etc. Din ansamblul lucrărilor s-au relevat diverse procedee de muncă cu caracter eficient și s-au formulat propuneri interesante cu privire la -îndrumarea cercetării științifice a cadrelor didactice, la lărgirea documentării asupra metodologiei aceste! activități etc.Concluziile dezbaterilor la tema „Orientarea școlară și profesională. Evaluarea rezultatelor școlare" au fost înfățișate de prof. univ. dr. Dumitru Salade, care a arătat că activitatea în acest domeniu trezește un tot mai larg interes din partea oamenilor școlii. Experiențele prezentate au fost de natură să lămurească unele probleme cu caracter teoretic, precum și diferite aspecte privitoare la activitatea psihologilor școlari. Depășind faza studiilor Cu caracter general, a simplelor anchete și sondaje, referatele și comunicările au oglindit o analiză mai temeinică, întemeiată pe cercetări concrete, cu o problematică variată. Sînt de reținut numeroasele propuneri — u- nele făcute și cu alte prilejuri, dar încă neaplicate — cum ar fi urgentarea elaborării documentației științifice de specialitate, stabilirea mai precisă a rolului și sarcinilor psihologului școlar, înființarea u- nei comisii de docimologie în cadrul Ministerului învățămîntului etc..în secțiile în care s-au dezbătut problemele educației tineretului școlar au fost prezentate 63 de comunicări. Lectorul universitar Ștefan Costea, director general adjunct în Ministerul învățămîntului, a a- rătat că acestea au acoperit o largă
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zmeni care lucrează direct la ea tedră. Prin numărul și cal; ta ta comunicărilor. Si țional s-a dovedit o școală a cercetării științifice, a învățării metodologiei acestei munci, cu reper- cusiuni asupra procesului de continuă perfecționare a cadrelor didactice.Gonsiderind că activitatea depusă în pregătirea și desfășurarea Simpozionului național constituie una din formele prin care cadrele didactice își aduc contribuția la înfăptuirile înnoitoare prin care trebuie să treacă școala noastră de toate gradele, ne propunem să continuăm în anii care urmează, cu si mai mare perseverență, efortul nostru comun pe linia extinderii și adaptării tematicii cercetării științifice din învățămînt la realitățile și cerințele stringente ale e- tapei actuale de dezvoltare a societății noastre socialiste, cuprin- zînd treptat și în mod adecvat, încă din acest an, problemele care își așteaptă rezolvarea în toate sectoarele de învățămînt.

pOZK

în încheierea lucrărilor a luat cuvîntul conf. univ. Traian Pop, adjunct al ministrului învățămîntului, care a înfățișat sarcinile imediate și de viitor ce stau în fața școlii și a oamenilor săi pe linia transpunerii în viață a politicii partidului în domeniul învățămîntului.într-o atmosferă de puternic entuziasm partieipanții au adresat o telegramă Comitetului Central al P. C. R., tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU, (textul integral este publicat în pagina I a numărului de față).Prin tematica abordată și prin amploarea pe care a luat-o. Simpozionul național s-a Înscris ca unul din evenimentele remarcabile \ din viața școlii românești. El a fost o expresie a dorinței masei largi a cadrelor didactice de a contribui activ la procesul de modernizare a învățămîntului, a dovedit existența unor puternice resurse de energie și de gîndire creatoare, care își așteaptă în viitor valorificarea mai deplină în procesul instructiv-educativ.

ANIVERSAREA 
ȘCOLII GENERALE 
NR. 3 DIN LUGOJDuminica trecută, Școala generală nr. 3 din Lugoj a sărbătorit 200 de ani de existență. La festivitate au fost prezenți numeroși elevi și profesori din trecut și de astăzi, ai școlii. A participat, de asemenea, Mihai Telescu, prim secretar al Comitetului județean Timiș al P.C.R» președintele Consiliului popular județean, care i-a felicjtat pe dascăli și pe elevi pentru rezultatele frumoase pe care le-au dobîndit. Directoarea școlii, prof. Rodica Precup, a vorbit apoi despre activitatea pe care a desfășurat-o aceasta de-a lungul celor 200 de ani de existență.Partieipanții la adunare au adresat Comitetului Central al Partidului Comunist Român, tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU, o telegramă în care se spune, printre altele: „Corpul didactic și elevii Școlii generale nr. 3 din Lugoj își exprimă profunda lor recunoștință și dragoste față de conducerea partidului și a statului nostru, față de dumneavoastră, iubite tovarășe Nicolae Ceaușescu, pentru grija părintească pe care o purtați tuturor slujitorilor școlii românești și tinerei generații din patria noastră. Ne angajăm să muncim neobosit pentru educarea copiilor în spiritul idealurilor nobile ale comunismului, să cultivăm tradițiile înaintașilor noștri spre binele și fericirea poporului și a patriei noastre dragi. România socialistă.
DE LA MINISTERUL 

ÎNVĂȚĂMÎNTULUI1. In predarea limbii române la clasele I—IV ale școlilor cu predarea in limbile naționalităților conlocuitoare se va ține seama de numărul de ore stabilit prin programele școlare ale acestor clase valabile pentru anul școlar 1970/19TL.î. Predarea „Cunoștințelor despre natură și om" In clasa a IlI-a a școlilor cu predarea in limba maghiară se va face după programs școlară pentru clasa a Hl-a, aprobată

IMPLICAȚIILE TEHNICE
ALE CONȚINUTULUI LECȚIILOR

Orientarea predării către problemele tehnicii moderne, însușirea cunoștințelor într-un astfel de context incit ele să devină cît mai grabnic instrumente de lucru practic constituie o preocupare extrem de actuală a învățămîntului contemporan. In dorința de a sugera profesorilor unele modalități prin care pot asocia studiul disciplinelor școlare cu realitățile tehnicii, ne-am oprit asupra unui capitol din chimie — „Substanțe gazoase. Legile gazelor* — și asupra unui capitol din fizică — „Statica" — ce urmează să fie predate în acest trimestru In primul an al liceului de cultură generală, solicitînd cîți- va cercetători de la Centrul de chimie fizică și de la Centrul de mecanica solidelor să ne vorbească despre implicațiile tehnice ale problemelor tratate în respectivele capitole.
„Gazele" — un capitol 

cu largă sferă de aplicație— Cunoașterea legilor gazelor — ne-a spus cercetătoarea ILEANA IOSIF — servește la proiectarea instalațiilor în care se lucrează cu gaze. Proiectantul trebuie să cunoască corelațiile între volum, presiune, temperatură. Cunoscîndu-se legile gazelor și variindu-se pe baza lor ’proporția între reactanți se pot obține importante produse industriale. Astfel, una din căile de preparare a aldehidei formice necesare Industriei maselor plastice este oxidarea incompletă a gazului metan. Supus unui procedeu catalitic gazul metan duce la obținerea alcoolului metilic, iar alcoolul metilic la obținerea for- maldehidei. Acetilena, un produs de asemenea important pentru producția de mase plastice, se obține prin descărcarea gazului metan într-un arc voltaic. Prin utilizarea acestui sistem de descărcare în arc se obține o temperatură foarte mare, reacția mergînd cu un randament mult mai mare decît într-o descompunere termică obișnuită.— Problemele elementare tratate în cadrul capitolului „Substanțe gazoase Legile gazelor* au o largă sferă de aplicații în domeniul tehnicii — a subliniat cercetătorul MIHAI VAS. Prezența lor poate fi relevată, de exemplu, în tehnica obținerii gazelor pure.
În atenția conducătorilor de unități 
școlare și preșcolare, a educatoarelor, 

învățătorilor și profesorilor!In eurind apar in volum :„TEMATICELE DE STUDIU INDIVIDUAL ÎN VEDEREA SUSȚINERII COLOCVIULUI DE GRADUL II IN ÎNVÂȚA- MINT PENTRU EDUCATOARE, ÎNVĂȚĂTORI ȘI PROFESORI*•laborate de Institutul central de perfecționare a personalului didactic și aprobate de Ministerul învățămîntului.Editat de „Gazeta învățămîntului", acest volum conține n>a- teria de studiu, bibliografia și indicații de pregătire pentru toate categoriile de cadre didactice înscrise la colocviul de gradul II ; materialul cuprins este valabil atît pentru anul școlar 1970—1971, cît și pentru anii școlari următori.Volumul poate fi solicitat din timp la centrele de difuzare ■ presei din toate orașele, precum și la chioșcurile de difuzare.

a preparării gazelor inerte, a utilizării gazelor lichefiate, a obținerii temperaturilor joase etc. Mă voi referi la cîteva aplicații directe în tehnică ale absorbției gazelor. Una dintre acestea este purificarea gazelor prin absorbție selectivă. Aceeași proprietate e folosită în crama‘.ografia gazoasă — metodă tehnică modernă de analiză a unui amestec de gaze sau vapori.Este știut că cea mal importantă etapă a reacției catalitice este absorbția unuia sau a ambelor gaze reactante pe suprafața catalizatorului. Dacă cunoaștem mecanismul reacției pe catalizator putem modifica procesul de reacție in sensul măririi randamentului, al măririi selectivității pentru un a- numit produs. Or, toate reacțiile petrochimiei actuale sînt conduse catalitic. Hidrogenarea și deshidro- genarea olefinelor, obținerea benzinelor aromatizate etc. au la bază procedee catalitice.— Cred câ pe elevi i-ar interesa să afle — a fost de părere cercetătoarea ANGELA MOISIN GIANCU — unele probleme privind oxidarea metalelor, care în tehnică poartă denumirea de coroziune uscată. Cunoașterea modului în care se oxidează metalul, a legilor după care se oxidează, a naturii straturilor de oxizi, a limitei protectoare sau neprotectoare a stratului de oxid format are o deosebită importanță pentru tehnică. Dacă stratul de oxid sau de sulfura care acoperă metalul sau aliajul utilizat la diferite aparaturi este protector, aparatul respectiv are o viață mai lungă și,, dimpotrivă, dacă nu este protector metalul se poate degrada prin oxidare, ceea ce duce la distrugerea aparaturii. De asemenea, dacă stratul protector are crăpături sau fisuri, dacă nu are o suprafață coerentă și metalul vine în contact cu atmosfera oxidantă, aceasta poate duce la deteriorarea aparaturii.în domeniul oxldării o temă de cercetare foarte importantă o constituie oxidarea wolframului în bioxid de carbon. Cunoscmd cum se comportă wolframul în diferite condiții de temperatură și presiune a diferitelor gaze cu care vine în contact, aflăm dacă el poate sau nu să fie folosit in acele condiții. Lămurirea acestor aspecte este necesară în industrie la fabricarea filamentelor becurilor, a electrozilor etc.
,,Ar fi mai ușor să enumerăm 
domeniile in care cunoștințele 
de statică nu se aplică..."— Sfera de aplicabilitate în tehnică a problemelor de statică este atii de mare, încât cred că ar fi mai ușor să enumerăm domeniile In care acestea nu se aplică, dealt cele în care se aplică — a menționat de la bun Început cercetătorul AL. VAICUM. Mă voi opri — a continuat el — la cîteva aplicații aie staticii construcțiilor.După cum se știe, statica se o- cupă de două mari aspecte : reducerea sistemelor de forțe și echilibrul corpurilor. Primul ne arată modul cum un sistem de forțe — oriert de compus ar fi el — care acționează asupra unui corp poate fi înlocuit cu un alt sistem, mai simplu, fără a se modifica efectul. Această operație de înlocuire este de mare importanță în practică și

permite simplificări apreciabile în calculele analitice.Stabilitatea construcțiilor este asigurată cu ajutorul fundațiilor. Astfel, pentru stîlpii de înaltă tensiune, toate sarcinile orizontale și verticale care acționează asupra stîlpului se reduc, la nivelul terenului, la o rezultantă orizontală, la un moment de răsturnare și la o rezultantă verticală. Primele două sînt forțe perturbatoare, care caută să răstoarne construcția, ultima este o forță stabilizatoare. Pentru calculul fundației se ia în seamă echilibrul corpurilor, punîn- du-se întrebarea ce condiții trebuie să îndeplinească sistemul de forțe (active și reactive) care acționează corpul pentru ca acesta să fie în echilibru. Dacă în calcul, nu se consideră aportul favorabil (ca forță stabilizatoare) al rezistenței laterale a masivului de pămînt, a- tunci fundația se numește de greutate. Dacă se iau în considerare aceste forțe, atunci avem de a face cu fundații încastrate. Pentru determinarea punctului de aplicație al rezultantei forțelor masive ale fundației (care este o forță stabilizatoare) trebuie determinat centrul de greutate al fundației. In calculul fundației se caută să se aleagă astfel dimensiunile ei, îneît forțele stabilizatoare să întreacă forțele perturbatoare cu un anumit procent, numit coeficient de siguranță. Fundațiile încastrate prezintă avantaje economice importante și se aplică la multe construcții supuse răsturnării : stîlpi de telefoane, de cale ferată, de linii e- lectrice aeriene etc., castele de apă, turnuri de radio și televiziune etc.Cercetătorul L. CALMACIUC s-a referit la aplicațiile staticii în construcția de mașini. De fapt — ne-a spus tov. Calmaciuc — statica s-a născut și s-a dezvoltat din nevoia oamenilor de a construi, de a-și făuri unelte care să le ușureze e- fortul în învingerea unor rezistențe din partea naturii.în teoria mecanismelor și mașinilor, disciplină componentă a mecanicii aplicate, aplicațiile staticii sînt multiple și de fapt de neînlocuit. Capitolul special din teoria mecanismelor și mașinilor care se ocupă cu determinarea forțelor ce iau naștere sau acționează în diversele elemente componente ale mașinilor, se numește cinetostatica mașinilor și mecanismelor. Găsirea celor mai indicate procedee de aplicare a principiilor staticii și dinamicii în diverse condiții de lucru, rezolvarea problemelor de mecanică a formelor constructive noi, de funcționare în condiții de mare viteză și pentru învingerea unor rezistențe deosebit de mari constituie preocupări de bază ale mecanicii aplicate.Expunînd cele spuse de cercetătorii pe care i-am. solicitat să arate cîteva imnlieații tehnice ale problemelor tratate în cele două capitole de chimie și de fizică, am urmărit să sugerăm profesorilor posibilitățile ce le stau la îndemînă pentru a stabili relații între lecțiile lor și diferite domenii ale tehnicii. Considerăm că profesorii pot utiliza în lecțiile lor numeroase exemple a- semănătoare, pe care le pot găsi cu prilejul vizitelor în producție, citind literatura de specialitate, con- sultîndu-i pe tehnicieni și ingineri etc., pentru a răspunde unui imperativ al învățămîntului actual: a- propierea educației de realitățile tehnicii moderne.
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Constituirea co

lectivului permanent 
de organizare 

a Simpozionului 
național 

al educatorilor
Săptămîna aceasta, la Uniunea Sindicatelor din învățămînt și cultură s-a constituit un colectiv permanent de organizare a Simpozionului național al educatorilor, acțiune care va avea loc de acum înainte din an in an la nivel județean și o dată la doi ani la nivel republican. Din colectivul permanent al simpozionului fac parte reprezentanți ai instituțiilor organizatoare — Comitetul Uniunii sindicatelor din învățămînt și cultură. Ministerul Invățămintului, Institutul Central de perfecționare a personalului didactic. Institutul de științe pedagogice, Uniunea societăților științifice ale cadrelor didactice, cercetători, redactori din presa pedagogică. Prin

componența sa și prin a- tribuțiile pe care le are, colectivul continuă activitatea începută în cadrul primului Simpozion național încheiat recentCu prilejul constituirii acestui colectiv permanent au fost discutate problemele valorificării referatelor și comunicărilor prezentate la simpozionul cu tema „Rolul și locul educatorului în procesul de modernizare a învățămîntului" și s-au conturat liniile principale ale tematicii viitorului simpozion, al cărui obiectiv va fi „Educația prin muncă, pentru muncă, tehnică și producție".
Au reînceput 

emisiunile 
telescoală

9Marți 3 noiembrie a.e., a fost reluat pe ecranele televizoarelor ciclul de emisiuni „Teleșcoala". Organizate de Ministerul Invăță- mintului în colaborare cu televiziunea, emisiunile de teleșcoala, intrate acum in tradiție, constituie prin tematica pe care o abordează, ca și prin modul de tratare a problemelor, un mijloc modern de însușire a cunoștințelor, un auxiliar prețios al școlii.In acest an emisiunile de teleșcoala se vor adresa elevilor din școlile generale și licee, cu precădere celor din clasele a VIII-a și a XII-a. Referindu-se la matematică, limba și literatura română, fizică, chimie, biologie, geografie, aceste e- misiuni vor trata o serie de capitole Importante din programa de învățămînt, completând, pe baza unui bogat

material ilustrativ, cunoștințele predate la lecție. De asemenea, lunar ver fi date răspunsuri la întrebările puse de elevi io legătură cu alte obiecte.Prima emisiune de tele- școală din acest an, a prezentat un interesant film documentar, intitulat „Columna lui Traian", menit să sprijine studiul istoriei la clasa a VIII-a.
0 evocare 

impresionantăZilele trecute a avut Ioc o impresionantă manifestare organizată cu prilejul comemorării a 30 de ani de la prăbușirea Doftanei. Sute de elevi de toate vîrstele din județele Prahova, Buzău, Dîmbovița și din municipiul București au ascultat, Ia Muzeul Doftana, evocări ale trecutului de luptă al partidului nostru, ale faptelor comuniștilor care și-au jertfit viața pentru fericirea poporului. Cu acest prilej, 250 de elevi de la Școala generală din comuna Liliești au prezentat e- vocarea „Vorbește istoria". Apoi elevii au vizitat secțiile Muzeului Doftana și au tăcut un pelerinaj Ia cimitirul „Trei pruni".
Simpozion închinat 
lui J.A. KomenskyIn cadrul manifestărilor culturale Inițiate de UNESCO pe plan mondial, Ministerul Invățămintului — prin Institutul de științe pedagogice — și Academia de științe sociale și politi-

ce — prin Secția de peda- gogie-psihologie — organizează, cu prilejul împlinirii a 300 de ani de la moartea lui J.A. Komensky-Co- menius, marele clasic al pedagogiei universale, simpozionul „J.A. Komensky- Comenius și contemporaneitatea".Lucrările simpozionului se vor desfășura in zilele de 14 și 15 noiembrie 1970, ia Casa corpului didactic din București. Deschiderea lucrărilor va avea loc în ziua de 14 noiembrie, ora 10.
Consfătuire 

referitoare la 
predarea teoriei 

și calculului 
probabilitățilorRecent a avut loc, la Turna Severin, o consfătuire organizată de Societatea Ie științe matematice, în colaborare cu filiala sa locală și cu inspectoratul școlar județean, cu tema „Predarea probabilităților în liceu și învățămîntul superior". La lucrările consfătuirii, desfășurate sub conducerea acad. Gh. Mihoc, iu participai cadre didactice din învățămîntul superior și din licee.Dezbaterile au arătat eă in prezent, cînd calculul probabilităților devine una dintre cele mai rodnice ramuri aplicative ale matematicii, predarea lui în li

ceu dobîndește o deosebită însemnătate. S-au făcui, totodată, o serie de propuneri privind căile de lărgire și îmbunătățire a studiului calculului probabilităților.
Discuri anexe 
la manualele 

de limbi străineAu apărut recent noi discuri imprimate de Electrecord ca anexe la manualele de limbi străine ale Editurii Didactice și Pedagogice. Printre acestea se numără discul pentru manualul de limba franceză clasa a Vl-a, ed. 1970 (autori : Marcel Saraș și Maria Brăescu : citesc Marica Beligan și Claude Dignoi- re), discul pentru manualul de , limba rusă, clasa a Vl-a ed. 1970 (autori : L. Dunicov și L. Solcănescu : citesc : Ani Suliteanu și Igor Popa : cîntă : prof. Ileana Ștefan ; la pian : prof. Valentin Anghelache) și discul pentru manualul de limbă engleză, clasa a Vl-a ed. 1970 (autori : Liana Voi- nescu).
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ANCHETĂ

CLASELE SPECIALE

Șl PROBLEMELE LOR

MAI NOI Șl MAI VECHI

4

W
u eîtva timp în urmă, gazeta noastră consemna înființarea primelor clase speciale de biologie și de chimie. După cum se știe, încă din anii trecuți ideea constituirii unor colective de eievi cu aptitudini deosebite pentru unele discipline a cîștigat numeroși a- depți și înființarea unor clase speciale de matematică, fizică și limbi străine s-a bucurat de un viu interes. în anul școlar curent numărul acestora a crescut și, așa cum arătam, au luat naștere și clase noi, de biologie și de chimie.Am vizitat, la o lună și jumătate de la deschiderea anului școlar cîteva asemenea clase speciale func- tionlnd la Liceul „Gh. Lazăr“ și la Liceul nr. 15 din Capitală.Ozî obișniiită la clasa de biologie a Liceului nr. 15, desemnată în scripte sub denumiA rea de „clasa a X-a G“. E marți și orele din program se succed în ritmul lor firesc : limba latină, educația fizică, matematica, biologia, muzica... Asistînd la lecții, urmărind reacțiile elevilor, răspunsurile lor, interesul pentru fiecare o- biect de învățămînt, ne-am dat seama că ne aflăm într-o cla’ă cu elevi inteligenți, deosebit de conștiincioși și disciplinați. Trei. zile mai tîrziu, vineri, la Liceul „Gh. Lazăr", în clasa a X-a I,clasă specială de chimie, aveam să constatăm același lucru. S-a conturat astfel o primă impresie: aceea că și intr-un caz și în altul ne aflăm în fața unor colective de elevi foarte buni, fapt deosebit de important pentru reușita acțiunii. într-adevăr, rațiunea existenței claselor specia- ■le stă înainte de toate în pregătirea unor absolvenți cu o solidă cultură generală și, în același timp, cu o excepțională aplicație pentru un domeniu sau altul al științelor.Subliniind multilaterala dezvoltare a elevilor respectivi n-am uitat însă că ne aflăm în mijlocul unor pasionați biologi sau chimiști, în fața unor adolescenți ale căror preocupări actuale vor avea o serioasă influență asupra profesiunii lor viitoare. Dincolo de obișnuit am încercat să căutăm neobișnuitul, să desprindem ceea ce este specific și ar vrea să definească tocmai caracterul special al claselor vizitateClasa de biologie de la Liceul nr. 15 este, de fapt, o clasă cu profil umanist căreia i s-au acordat în plus două ore de biologie pe săptămină. Disciplina de specialitate este predată pe baza unei programe și a unui manual experimentate de mai mulți ani de cercetătorii Institutului de științe pedagogice și de profesorii acestui liceu. Manualul, dezbătut de altfel în mai multe rînduri in presa de specialitate, unde a fost prezentat sub numele de „curs unic de biologie", cuprinde noțiuni de biologie generală și de sistematică animală și vegetală. Capitolele sale principale se referă la materia vie și originea vieții, organizarea materiei vii, sistematica vegetală și animală, anatomia și fiziologia comparată la nivel individual (plantă și animal), dovezile evoluției și forțele motrice care duc la desfășurarea el, probleme de ecologie i epecie-populație-biocenoză și noțiuni de biologia omului. Cît privește programul șăptămînal, în principiu, din cele patru ore de biologie două sînt rezervate lucrărilor practice de laborator. In rest, clasa specială se deosebește — sau.

VIOLETA APOSTOL MIRCEA IONEL

Tinerii biologi de la Liceul nr. 15 cercetind, sub îndrumarea acad. Eugen
Macovski, lumea coacervatelor’

►

inframicro-Eugen Ma- o lecție de

mai bine zis, se va deosebi — de celelalte clase și printr-o bogată activitate de cerc, organizată în a- fana orelor de curs. Pe această linie s-au și realizat cîteva acțiuni interesante. De pildă, tinerii biologi au vizitat Institutul de biologie și l-au primit în mijlocul lor pe academicianul ~ covski, care le-a ținut sinteză, vorbindu-le despre etapele apariției vieții în Univers și pe planeta noastră. Lecția, urmărită cu viu interes, a fost completată cu proiecții și de demonstrații practice.Aceasta este deocamdată tot. Ar fi putut să fie mai mult. Așa cum ne-a arătat o discuție eu conducerea școlii, cu profesorii clasei și cu inspectorul de specialitate care urmărește îndeaproape activitatea a- cesteia, sînt destule probleme care își așteaptă soluționarea. Consemnăm aici cîteva.S-ar fi impus cu necesitate, de pildă, nu numai sporirea numărului orelor de biologie, ci și adaptarea corespunzătoare a planului de învățămînt. îndeosebi s-ar fi cerut o corelare mai firească între programa de chimie și cea de biologie (aceasta e o problemă mai veche, semnalată de profesori și c : alte prilejuri). Lecția la care am asistat ne-a furnizat de altfel si ea un argument în sprijinul acestei cerințe. Era o lecție despre originea vieții și, cu toate că profesoara a explicat structura chimică a principalelor substanțe organice, întrucît elevii nu aveau noțiuni de chimie organică. înțelegerea fenomenelor biochimice a fost destul de dificilă. Neajunsul acesta, deocamdată imposibil de înlăturat, ar putea fi parțial suplinit de crearea în liceele unde funcționează clase speciale de biologie a unor cercuri de chimie în care să fie studiate o serie de noțiuni de chimie organică. Este o soluție care, firește, mai trebuie studiată și care depinde de inițiativa fiecărei școli. în mod adecvat ar trebui revizuite și programele altor discipline, evident nu în sensul restructurării lor totale, ci al adaptării corespunzătoare la specificul clasei. La limba latină, de pildă, programa ar trebui să cuprindă teme și texte care să slujească înțelegerii clare a denumirilor științifice din domeniul biologiei. Unele teme legate de biologie s-ar putea include și ■ în programele de limbi moderne.O altă problemă esențială este dotarea laboratorului de specialitate care, în stadiul actual, nu se deosebește prea mult de laboratoarele existente în general în școli. Ar fi normal ca laboratorul unui liceu care găzduiește clase cu un anumit profil să reprezinte prototipul laboratorului modern pentru profilul respectiv, utilat cu apara- taj suficient pentru executarea u- nor lucrări frontale.în sfîrșit o ultimă cerință formulată de aproape toți interlocutorii noștri, este aceea ca în viitor clasele speciale de biologie să fie organizate în cadrul secțiilor reale și nu umaniste, ca în prezent, întrucît studiul temeinic al matematicii, fizicii și' chimiei este ho- tărîtor în formarea viitorilor biologi. Tot mai larga influență a a- cestor discipline asupra științei vieții este, în această privință, cel mai convingător argument.Clasa specială de chimie are și ea două ore în plus la disciplina de specialitate. Deci in total, pe săptămină, patru ore de chimie. Programa acestei discipline a fost adaptată intr-o oarecare 

măsură cerințelor impuse de pregătirea viitorilor chimiști. In plus au fost introduse două capitole noi: termodinamica chimică (5 ore) și noțiuni de cinetică chimică (4 ore). Numărul sporit de ore permite a- profundarea cunoștințelor teoretice, fixarea lor printr-un număr . mai mare de probleme și efectuarea în bune condițiuni a lucrărilor practice de laborator. Destul de multe ore sînt lăsate la dispoziția profesorului. Timpul afectat în fiecare săptămină studiului disciplinei de profil este întregit de o oră de cerc, in cadrul căreia elevii rezol vă probleme date la concursuri! naționale și internaționale de chi mie, se familiarizează cu unele as pecte ale practicii industriale sai studiază teme legate nemijlocit de tehnică: mijloace modeme de recuperare a metalelor din apele riu- rilor și din cele reziduale, coroziunea — efecte și mijloace de prevenire etc. Un manual special in cazul biologiei — nu exi nici r.u se poate pretinde, c țin deocamdată. Sintem infc că problema reali in studiu.în timpul vizitei noas ceul „Gh. Lazăr* ne-a i in mod deosebit pasiunea pentru tot ce este legat de chimie. Ai impresia că te afli printre veritabili chimiști. pentru care nici o reacție chimică nu mai este o taină De remarcat interesul pe care elevii îl manifestă pentru literatura de specialitate și inițiativa lăudabilă a școlii de a ie cesul la bibliotecile de ta ac
îteva considerații de ordin general se impun. Subscriem propunerii făcute de majoritatea interlocutorilor noștri ca îndeobște, clasele speciale să ia ființă încă din primul an al liceului și nu din clasa a X-a, cum se întâmplă în prezent. De asemenea, s-a propus să se elaboreze programe unitare, destinate întregului ciclu liceal, ca și manuale corespunzătoare programelor respective. în prezent, cînd asemenea manuale există numai în parte, se simte nevoia unor consfătuiri periodice, a unor întîlniri ale profesorilor care predau la clasele de biologie și chimie — așa cum se organizează pentru profesorii de la clasele de matematică și fizică — în vederea dezbaterii unor teme din programă. De pildă, ar fi deosebit de utilă dezbaterea modalităților de predare a capitolelor de termodinamică și de cinetică chi- m.că. Mai frecvente ar trebui să fie ’de asemenea, încă din. această fază incipientă, contactele cu facultățile de profil și cu unele institute de cercetări, eventual sub forma unor cercuri de elevi care să funcționeze în cadrul acestora.Nu putem încheia fără a menționa un fapt care a Impietat mult debutul în bune condițiuni al noilor clase speciale : întîrzierea aprobării de înființare a acestor clase. Practic, clasele despre care am vorbit au luat ființă Ia 22 septembrie, ceea ce a determinat destule dificultăți de ordin organizatoric. S-au întimpinat dificultăți mai ales în constituirea colectivelor de elevi. La Liceul nr. 15 clasa de biologie nici acum nu întrunește numărul minim de elevi. Din același motiv, în unele orașe din țară — de pildă Ia lași și la Cluj — nici nu s-au putut înființa clase speciale de biologie.Modul cum își desfășoară munca noile clase speciale, acolo unde s-au constituit, arată însă că. dincolo de dificultățile începutului, experimentul dovedește oportunitatea creării unor astfel de clase.

E ora 11. Intrăm pe poarta Școlii generale nr. 28 din București, situată în modernul cartier Tonola, și ne îndreptăm spre cabinetul medical. însoțitorul nostru, dr. Donig Găină, șeful secției de igienă școlară de la laboratorul de epidemiologie al sectorului 2, întreabă :— Cîte cazuri de îmbolnăviri ați depistat și înregistrat și ce probleme sanitare deosebite ați avut de la ultimul control sanitar ?— S-au înregistrat trei cazuri de maladii contagioase, dar s-au luat toate măsurile pentru combaterea lor — răspunde asistenta medicală a școlii. Am început controlul periodic al elevilor din clasele I-VIII, am executat toate vac- :inările conform instrucțiunilor și am acordat astăzi asistență de urgență la trei copii care s-au accidentat.Albul imaculat al halatelor și al mobilierului, strălucirea instrumentelor medicale abia scoase de la fierbătoare par să confirme atenția care se acordă în această școală sănătății elevilor.In tot timpul cît ne-am aflat

ui este aoia

DIALOG DESPRE MANUALE
Invitație adresată

unui profesor

— Tovarășe profesor, la o 
ședință despre care cred că 
vă amintiți ați criticat cu tă
rie, chiar cu asprime, manua
lul de literatură română pen
tru clasa a XH-a. Vă propun 
să scrieți dv. un manual mai 
bun.

— Este o „simpatie" pe care 
editura mi-o arată pentru sim
plul fapt că mi-am spus o pă
rere critică ?

— Nu este vorba nici de 
simpatie, nici de antipatie. 
Doar ați mai scris o carte pe 
care editura noastră a publi
cat-o. Deci noi avem convin
gerea că puteți să scrieți.

— Eu sînt, precum știți, din 
provincie. Adresați-vă unor a- 
utori din București, care sînt 
mai aproape de dv. și mai la 
curent cu noutățile.

— Autorii se selectează 
după competență, nu după o- 
rașul unde locuiesc. Vă cunosc 
de peste un deceniu. Știu ce 
experiență aveți în învăță
mânt ; predați de peste 25 ani. Știu că elevii, ca fi colegii dv. 
vă consideră unul din cei mai buni profesori de română.

— Asta este și părerea dv. ?
— Categoric. Tocmai de 

aceea vă rog să fiți de acord 
cu propunerea editurii, pe care 
v-o fac cu cele mai bune in
tenții.

— Nu pot. Sînt bolnav.
— Vă doresc grabnică însă

nătoșire fi nu dezarmez. Vă

„Vizită medicală" la cîteva școliîn cabinetul medical am constatat că în cadrul acestuia se desfășoară o activitate susținută, care urmărește prevenirea îmbolnăvirilor și, în același timp, educația sanitară a e- levilor. Cîțiva dintre aceștia își așteptau disciplinat rîndul Ia tratamente dentare sau pentru unele injecții. Am cunoscut și vreo doi „eroi" ai recreațiilor, veniți să-și panseze zgî- rieturile. Ne-au asigurat că acestea sînt doar consecințele unei neatenții și nicidecum ale vreunei „bătălii".Ne continuăm vizita prin școală. Peste tot domnesc ordinea și curățenia. Coridorul lateral modern construit asigură o iluminare suficientă. Plantele decorative care dau o ambianță plăcută, culoarele proaspăt spălate, instalațiile sanitare dezinfectate cu clora- mină vădesc grija ca tinerele vlăstare să beneficieze de condiții de igienă deplină. în recreație am intrat în cîteva clase. Ferestrele larg deschise lăsau să pătrundă aerul tare al dimineții.A doua escală a investigației noastre a fost Liceul nr. 37.

Să 
dis-

rog ca după însănătoșire 
veniți pe la editură să mai 
cutăm.

— Cred că n-am să pot scrie 
manualul nici după ce mă în
sănătoșesc.

— La clasă mai predați ?
— Se înțelege.
— Atunci puneți pe hîrtie 

lecțiile dv. Nu-i un efort prea 
mare și astfel veți tezauriza, 
între două coperte, o expe
riență valoroasă de zeci de 
ani. Este păcat s-o limitați nu
mai la liceul unde predați

— Insistența dv. mă deter
mină să vă mărturisesc că 
mi-e cam teamă. Să-mi iau 
răspunderea pentru include
rea sau excluderea unor scri
itori din manual ?

— îi includeți pe cei mari.
— Dar cei mai mici se cred și mai mari.
— Există o programă; 

hotărăște care scriitori 
studiați în școală fi care

— Depinde și ^cum" scrii.— Da, este o mare răspun
dere.

— Asta este ’.
— A, deci nu atît boala.- 

Eu vă rog să vă mai gîndiți.
— Promit.
— Discuția deci rimtne des

chisă, iar invitația își păstrea
ză toată valabilitatea. In aș
teptarea răspunsului

ea sînt nu.

EMIL BÂLDESCU

Construcția lui corespunde pe deplin cerințelor igienico-sani- tare. în plus, peste tot se observă urmele unor mîini grijulii și dibace de pedagogi care au făcut ca întreaga școală să respire o atmosferă sănătoasă. Această impresie — pe care ți-o formezi încă de la intrare unde, sub o oglindă, poți citi îndemnul „Controlați-vă ținuta !“ — este întărită de datele conerete aflate la cabihe- tul medical: nici un elev bolnav. Din păcate baza sportivă a școlii face notă discordantă. Deși spațioasă și îngrijită, ea nu dispune de anexe sanitare, astfel incit elevii sînt obligați să plece după orele de sport fără a putea face dușul absolut necesar.- Am semnalat forurilor de învățămînt de mai multă vreme necesitatea amenajării a- cestor anexe sanitare, dar nici pînă în prezent ele nu au fost realizate — ne spune medicul D. Găină. Este timpul ca inspectoratul școlar să rezolve și această sarcină.O situație necorespunzătoare din punct de vedere sanitar găsim la Școala pentru hipo-

O soluție

care trebuie

reexaminată

nu ar echivala in sesiunea din în comisie ia In situația de a răspunderea că așa. Numărul

Potrivit prevederilor Regulamentului liceelor de cultură generală, concursul de admitere în liceu are loc într-o singură sesiune, media minimă de admitere fiind șase. Numai în cazul în care nu au fost completate toate locurile se organizează un nou concurs în septembrie, cînd media de admitere poate fi cinci. Se presupune că această soluție ar favoriza o selecție cît mai judicioasă. în realitate, însă, lucrurile nu stau tocmai așa.Analizînd situația existentă la unele licee din municipiul București — de pildă la Liceul nr. 10, dar și la multe altele — putem constata că la sesiunea din septembrie a.c. nu au fost admiși nici măcar cei care au obținut media 8. în timp ce îri sesiunea din iunie fuseseră' admiși și candidați cu media 6. Cu alte cuvinte, în acest liceu au început cursurile la 15 septembrie un număr destul de mare de elevi admiși în prima sesiune deși au cunoștințe mai slabe dedt cei admiși în sesiunea următoare. S-ar putea pretinde că la sesiunea din septembrie exigența ar fi fost mai mică și, ca urmare, valoarea notelor valoarea celor date iunie. Ca membru ambele sesiuni sînt afirma cu toată lucrurile nu stau mare de cancurenți prezentați la fiecare dintre liceele la care au mai rămas locuri și a trebuit să se organizeze concurs și în septembrie, în cele mai multe cazuri mai mare decît în iunie, a impus comisiilor exigența trebuie să se motive — de etc. — mulți rentat numai tem brie. De locurile rămase in concurs în septembrie au candidat și mulți elevi -are în iunie au concurat la liceele industriale. Or, se știe ce mare afluență de candidați foarte bine pregătiți se înregistrează de fiecare dată la aceste licee. în astfel de condiții sînt convins că nu exagerez dacă afirm că notele din sesiunea septembrie sînt rezultatul unei exigențe chiar mai mari decît în sesiunea anterioară.Situația semnalată mai sus vine evident în contradicție eu principiile pedagogice care stau la baza selecționării elevilor în licee, re- flectîndu-se negativ asupra eforturilor menite să ridice nivelul instrucției în liceu. De aceea, propun să se revină la formula anterioară actualului regulament, concursul de admitere în liceu ur- mînd siuni, toareUn ______ . . .să-l punem în discuție este diferența uneori exagerat de mare, dintre notele pe care le dau comisiile de examinare. De exemplu, îa o comisie de la un liceu din București au obținut medii peste 8

cuvenită. Totodată nu uite că din diferite sănătate, familiale candidați s-au preia sesiunea din sep- asemenea, pentru

să se desfășoare în două sedii repartizarea corespundă- a locurilor.alt aspect pe oare am vrea

DESTIA
Aniversările de școli 

au intrat de mult în 
tradiție fi în fiecare an 
ele prilejuiesc emoțio
nante întîlniri ale ge
nerațiilor de ele vi ți de 
profesori. Sărbătorile 
acestea au profund e- 
cou în rîndul actuali
lor elevi, care văd un 
frumos fi pilduitor e- 
xemplu de dragoste fi 
respect pentru școala 
care te formează, care 
te pregătește pentru 
viață.

Anuarele editate ta

aniversări rămîn do
cumente dragi atît pen
tru foștii și actualii 
elevi fi profesori, cit 
si pentru cei viitori. 
Anuarele acestea vor
besc, printre altele, fi 
despre cei care le al
cătuiesc, despre mo
destia sau lipsa lor de 
modestie. Mi se pare 
că îi stă foarte frumos 
unui director de școală 
sărbătorită cînd se a- 
șează pe sine în acest 
anuar cu modestie și 
discreție, nu supra-

acuzici din Capitală. Spațiul din internat nu asigură condiții de locuit decît pentru 79 de elevi, în timp ce numărul celor care ar trebui să beneficieze de internat este de aproape 200. Deci peste 100 de elevi trebuie să fie cazați la diferite gazde în oraș.Discutăm cu doctorul D. Găină și conducerea școlii modalitățile de soluționare a acestei probleme.— Dacă biblioteca publică instalată în localul fostului internat ar fi mutată, așa cum solicităm mereu, problema ar putea fi soluționată — ne spune prof. P. Martin, directoarea școlii. Dar diligențele întreprinse în această direcție nu au găsit pînă acum audiența necesară.Ce se așteaptă pentru a se răspunde acestui deziderat just ?O problemă dificilă este alimentarea cu apă a grupurilor sanitare de la etajele superioare ale unor clădiri școlare. Așa stau lucrurile, de exemplu, la Școala generală nr. 145 care, deși nou construită nu a fost dotată de la bun început cu 

un număr de 24 de elevi, în timp ce la cealaltă, comisie, de Ia același liceu, au obținut asemenea medii numai 12 elevi, deși nivelul general de pregătire, atestat de situațiile școlare anterioare, era aproximativ egal. Diferența a fost provocată de examenul de istorie, la care exigența a fost cu totul disproporționată. Totodată, consider că este nepedagogic și nedrept ca pe a- ceeași lucrare scrisă să existe note cu un decalaj de două puncte, ca urmare a exigenței diferite a celor doi examinatori. Nota trebuie să reflecte gradul și calitatea cunoștințelor elevului, nu dispoziția profesorului. Ea nu se pune, în nici un caz, în „compensație" pentru a se obține o anumită medie dinainte stabilită. Aș propune organelor competente să nu permită un decalaj mai mare de un punct.Și, în fine, un al treilea aspect, de data aceasta privind modul de organizare a concursului de admitere în liceu. Este vorba de modul cum se constituie comisiile la liceele care funcționează cu clasele V—XII. Absolvenții clasei a VIII-a de la aceste licee se înscriu la concurs, cum este și firesc, la liceul respectiv. Dacă în comisie sînt profesorii pe care elevul i-a avut in clasele anterioare îți pui fără să vrei întrebarea dacă nu cumva în aprecierile lor există și elemente subiective, de natură să prejudicieze rezultatul concursului. S-a considerat că profesorii respectivi ar avea grija și interesul ca în liceu să intre numai elevi bine pregătiți. Cum se explică atunci numărul destul de mare de repetenți și elevi mediocri din primul an, cît și faptul că unii elevi ce au obținut ia concurs note de 9 și 10 termină trimestrul I cu note de 2 și 4 la limba română sau la matematică ? Mulți dintre părinții elevilor, presupunînd cine ar putea fi numit în comisie sau cunoscînd precis acest lucru, își înscriu copiii în funcție de relațiile pe care le pot stabili. Așa se explică faptul că unii elevi preferă să vină de la o extremitate la alta a Capitalei numai pentru a se înscrie la un a- numit liceu, pentru ca apoi să facă imediat cerere de transferare pentru apropiere de casă.După părerea mea, este bine ca președintele comisiei să fie și în continuare directorul liceului respectiv. Mi se pare deosebit de util să se mențină in comisie doi profesori de aceeași specialitate — utiul de liceu și altul de la o școală generală, dar socotesc că profesorul de liceu nu trebuie recrutat de la liceul în care funcționează comisia și nici din sectorul respectiv. El ar trebui să fie numit da organele de învățămînt, la propunerea conducerii școlii respective și cu avizul organizației de ba2ă, în măsură să cunoască cel mai bine competența profesională și profilul moral al profesorilor.
Prof. GRIGORE GHEBA

evaluîndu-se, nu spu- 
nînd despre sine că 
este cel mai dintre 
profesori, cel mai din
tre directori, cel mai 
dintre cei mai, nu di- 
mensionind doar chipul 
propriu în fotografii 
de o pagină, nu deve
nind el, directorul, ve
detă. Asta ea să aibă 
generațiile de elevi un 
bun exemplu de la el.

Să nu uităm că săr
bătorită este instituția, 
școala.

S. G. TELEX

a

un hidrofor. La Școlile generale nr. 26 și nr. 30 există hi- drofoare dar nu funcționează și, cu toate solicitările, au rămas „reparate" doar pe hîrtie, în timp ce aprovizionarea cu apă continuă să fie deficitară;Dincolo însă de măsurile curente de igienă, există situații, stări de lucruri, care solicită o acțiune mai largă, desfășurată în colaborare cu mai mulți factori. Este pozitivă inițiativa luată de unele inspectorate sanitare, ca cel din sectorul 2, de a organiza regulat întîlniri cu directorii școlilor pentru a analiza situația sanitară, sta- bilindu-se un plan de acțiune pentru fiecare școală în parte. Ar trebui intensificate eforturile comune ale Inspectoratului școlar, Inspectoratului sanitar, întreprinderilor de construcție. Toate aceste foru:: sînt chemate să acționeze într-o concordanță mai strîr.sâ și fără tergiversări în problemele de care depinde asigurarea deplină a sănătății elevilor, a igienei școlare.RODICA ANDEEE5CT
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MARELE OCTOMBRIE 
Șl ȘCOALA SOVIETICĂ

m lN ILVEIIA

Sa împlinesc, în aceste zile, 53 de ani de la evenimentul istoric al Marii Revoluții Socialiste din Octombrie.Transformările radicale care au avut loc după victoria Marelui Octombrie au înrîurit toate domeniile vieții. O dată cu schimbările fundamentale petrecute în economie și în relațiile sociale, progresul determinat de socialism șl-a găsit reflectarea în înflorirea vieții «spirituale a tînărului stat so- vietic, în avîntul nemaiîntîlnit al dezvoltării culturale a maselor populare.Una din cele mai remarcabile pagini din istoria, acestei dezvoltări a fost lupta împotriva nești- inței de carte, moștenită de la regimul țarist. în momentul victoriei Revoluției din Octombrie, trei sferturi din populația Rusiei era analfabetă, Iar patru cincimi din totalul copiilor de vîrstă școlară nu erau școlarizați. Demnitarii din Rusia prerevoluționară socoteau că pentru lichidarea analfabetismului vor fi necesari aproape 300 de ani, dar puterea sovietică a rezolvat cu succes această problemă în numai două decenii și ceva.Dacă în școlile de cultură generală ale Rusiei țariste învățau 9.5 milioane de copii, în actualul an școlat numărul acestora este de aproape 50 de milioane. în total, aproape 80 milioane de oameni sînt cuprinși într-o formă sau alta de învățămînt. De instruirea și educarea tinerei generații se o- cupă 2,7 milioane de cadre didactice, de peste zece ori mai multe decît existau în Rusia prerevoluționară. Prin grija statului socialist, în ultima jumătate de secol numărul cetățenilor sovietici cu studii medii și superioare a crescut de 300 de ori, ci- frîndu-se anul acesta la aproape 100 milidane. în actualul an de învățămînt peste 9 milioane de tineri șl tinere frecventează instituțiile de învățămînt superior din U.R.S.S.Socotind educația și învățămln- tul un fenomen social menit să pregătească tineretul pentru o viață activă șl utilă întregii societăți, V. I. Lenin, întemeietorul sta

tului sovietic, a elaborat încă a- cum 50 de ani bazele sistemului de învățămînt public «1 societății socialiste sovietice. Principiile școlii unice politehnice de cultură generală, formulate de Lenin, stau și astăzi la temelia sistemului de învățămînt sovietic.Preocupîndu-se de sporirea eficienței învățămîntului public în condițiile revoluției tehnlco-știin- țifice, statul sovietic a luat o serie de măsuri menite să-i înarmeze pe elevi și studenți cu cunoștințe adecvate nivelului actual al științei și tehnicii. Cu începere din anul acesta, cursurile primare, care înainte aveau o durată de 4 ani, vor fi absolvite în 3 ani, astfel Incît încă din clasa a IV-a a fost introdus sistemul de predare pe obiecte. Se tinde ca absolvenții școlii generale obligatorii de 8 ani care intră în producție să-și completeze și studiile medii, în această direcție au și fost înregistrate succese de seamă. Astfel în actualul cincinal (1966— 1970) aproximativ 22 milioane de elevi au terminat școala de 8 ani. iar peste 13 milioane au absolvit șcmla medie.învățămfntul profesional din U.R.S.S., care a pregătit în ultimele trei decenii peste 23 milioane de cadre calificate, se află în prezent într-o nouă fază de dezvoltare. Începînd din anul trecut, școlile profesionale se transformă în instituții de învățămînt mediu unde. în decurs de 3—4 ani. tinerii nu numai că își vor însuși profesiunea aleasă, d vor absolvi totodată și școala medie generală. Datele statistice demonstrează interesul crescînd de care se bucură în rindurile tineretului această formă complexă de învățămînt Dacă în anul școlar 1958—1959 școlile profesionale din U.R.S.S. au fost frecventate de 800 000 tineri. în prezent numărul elevilor cuprinși în aceste școli trece de 2 milioane.Prefacerile ce au lac în sistemul de învățămînt din Uniunea Sovietică ridică probleme complexe atît de ordin teoretic cît și practic. La soluționarea acestor probleme participă activ specialiști cu o vastă experiență, oameni de știință, institute de cercetări științifice. Astfel, la Institutul de pedagogie generală al Academiei

de științe pedagogice a U.R.S.S. se desfășoară <3 intensă activitate consacrată perfecționării întregului proces de instruire și educație a tinerei generații. La secția metodologie pedagogică și metode de cercetare pedagogică, de pildă, a fost creată o grupă specială de lucru care studiază rolul factorilor biologici și sociali în formarea personalității copilului. Un alt colectiv studiază, sub conducerea academicianului A. E. Kondraten- kov, problemele școlii medii sătești de cultură generală și politehnică.

La cea de-a 53-a aniversare a Marelui Octombrie, școala sovietică poate consemna cu legitimă satisfacție rezultatele activității sale de instruire și educare a tineretului sovietic. Angajat în prezent într-un vast proces de înnoire și reorganizare a sistemului de învățămînt, corpul didactic din U.R.S.S. întâmpină Congresul al XXIV-lea al Partidului Comunist al Uniunii Sori etice cu noi succese în nobila lui misiune de formare a omului nou, făuritor al comunismului.

MIRCEA MALIȚA

I
R. P. BULGARIAUniversitatea din Sofia, precum șl institutele pedagogice din Plovdiv, Tîmo- vo și din alte localități ale R.P. Bulgaria pregătesc an de an un număr tot mai mare de profesori, învățători și educatori. Ca urmare, în ultimii ani numărul cadrelor didactice din R.P. Bulgaria s-a triplat. Din cel 90 000 de profesori, învățători și educatori , cîți există în prezent, aproximativ 5 000 au intrat pentru prima dată în învățămînt în acest an școlar.

R.F. a Germanieiîn școlile din Republica Federală a Germaniei muzele nu au o viață ușoară. Ori stat complet lăsate de

o parte, fiindcă marea cantitate de materii nu mai Iasă timp și educației artistice, ori se cultivă un gen idilic, depărtat de realitatea contemporană Pentru a pune capăt aceste: stări de lucruri, un grup de educatori din orașul Recklinghausen a elaborat noi modele de învățămînt artistic, după metode științifice.Școlile care lucrează după noile concepții folosesc cu multă precauție cuvântul „artă**. în schimb se vorbește despre simboluri, informații și comunicații. Punctele de pornire în studiu sînt în general formele geometrice — cercuri, linii, dreptunghiuri și cilindri. Profesorii de la Recklinghausen consideră însă că

Școlarii din Zaporojie vizitează cu plăcere clubul prieteniei internaționale, 
creat in cadrul Palatului pionierilor din localitate

r
au este atît de important să se dezvolte din aceste forme construcții, ci acordă o mult ma: mare însemnătate ordonării semnelor, stabilirii unor reguli cu privire la trecerea de Ia o culoare Ia alta. Prin aceasta, ed jcația artistică se apropie de tehnica programării computerelor. Aista doar că profesorul nu intră in clasă cu un proiect gata elaborat că nu el îl programează pe elev, ci elevul se programează singur. Prin acest sistem elevul învață să gândească exact, să stabilească succesiuni de idei și să controleze ; nu tabloul rezultat are importanță, ci gîndirea logică pusă în

practică. Fiecare , operă de artă* este din această pricină însoțită de o expunere in scris a căii care a fost urmată. Această abordare
Ministerul cultelor din landul Renania de Nord- Vestfalia consideră re-co- mandațiile „cercului de la Recklinghausen* drept un foarte interesant model pentru școli. Există desigur și profesori care contestă metodele respective. Asupra unui singur lucru sînt însă de acord toți pedagogii : tineretul trebuie inițiat cît mai devreme în adinclle transformări culturale prin care trece lumea modernă.

R. P. UNGARA

Cu ocazia începerii noului an de învățămînt, în R_P. Ungară au intrat ta clasa 1127 OCO de copii.La drsporiria Invățămin- tului au fost puse în anul 1970 circa 800 de noi titluri de manuale școlare.în directivele C.C. al PM5.G. se atrage atenția, printre altele, că Învățământul trebuie modernizat, că trebuie ridicat nivelul muncii de instruire si educare, că trebuie să se creeze preocupări pentru dezvoltarea diferențiată a aptitudinilor individuale, să fie încurajate talentele.

Răspunzând Invitației Universității din Geneva, Mircea Malița, ministrul învățămîntului al Republicii Socialiste România, a făcut între 29 octombrie și 5 noiembrie a.c., o vizită în Elveția, pentru a participa la lucrările unui colocviu privind cooperarea internațională.Marți, 3 noiembrie a,e.. Mircea Malița a fost primit de Han, Peter Tschudi. președintele Confederației Elvețiene, șeful Departamentului Federal de Interne (învățămînt cultură, știință, sănătate și administrație). A fost trecută in revistă colaborarea ta domeniile Invățimlntulttâ. științei șl culturii intre cele doci țări, subîiniindu-se posibilitățile de continuă dezvoltare a acesteia.însoțit de Ion Georgescu, ambasadorul României ta Elveția, ministrul Mircea Malița a vizitat Politehnica din Zurich, universitățile din Basel. Geneva și Berna, și mai multe școli tehnice si gimnazii. Centru! de calcul electronic și de informatică si unități de televiziune școlară. La Universitatea din Geneva, ministrul român a dezvoltat, ta cadrul unui colocviu internațional. tema cooperării în educație și știință.
Sesiunea UMSCOLa Palatul UNESCO din Paris se desfășoară lucrările celei de-a XVI-a sesiuni a Conferinței generale a UNESCO.Bogata ordine de d a lucrărilor Conferinței — peste 50 de puncte aflate in program — cuprinde, intre altele, rolul și contribuția UNESCO la promovarea păcii si colaborării internaționale, la lichidare» rasismului și » urmărilor colonialismului, precum si la ce! de-al doilea Deceniu al dezvoltării, schița planului de activitate pentru perioada 1971—1975 consacrat educației etc.In cadrul sesiunii, șeful delegației române, ambasadorul Valentin Lipatti. a prezentat Comisiei programului proiectul de re- roluție despre cooperarea europeană in domeniul educației, științei și culturii. Vorbitorul a subliniat cu acest prilej importanța primordială acordată de guvernul român dezvoltării $1 intensificării cooperării europene pentru realizarea unui climat de pace, securitate si Înțelegere pe continentul nostru. Adoptat în unanimitate, proiectul de rezoluția retain i devenit unul dintre documentele de bară pentru Înfăptuirea programului UNESCO.Lucrările celei de-a XVI-a sesiuni a Conferinței generale a UNESCO urmează să se încheie la 14
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Pregătirea tehnică-productivă a elevilor
(Urmare din pag. l-a)

rativei „Avîntul" din Covasna, e- levele Școlii generale din comuna Voinești. Către o activitate de a- ceeași valoare productivă, îmbinată strîns cu continuarea tradițiilor străvechi artizanale, este orientată și activitatea practică a elevilor Școlii generale din Săpînța Maramureșului, centru vestit creației artistice populare. Lucrări artizanale și bunuri gospodărești destinate valorificării prin vânzare execută, în prezent, și elevii Școlii generale nr. 1 din Turnu Măgurele.Un plan interesant care urmărește organizarea activității teh- nico-productive a elevilor chiar în atelierele școlare a elaborat tov. Gheorghe Ștefan, maistru — instructor la Școala generală nr. 49 din Capitală. Acest plan, conceput într-o desfășurare continuă, de la clasa a Vl-a la clasa a X-a, prevede familiarizarea elevilor cu tehnica de lucru și formarea deprinderilor practice pentru 11 domenii de activitate din 3 sectoare industriale. Pentru sectorul industriei lemnului sînt prevăzute, de pildă, operațiuni de prelucrare a materialului lemnos pentru obținerea unor piese de mobilier — cuier e, scăunele etc. — a unor piese de artizanat ș.a.m.d. ; pentru sectorul industriei ușoare planul are în vedere lucrări de tricotaje, țesătorie, croitorie și lucrări în piele ; în sfîrșit, pentru sectorul industriei

metalurgice se prevăd operații de prelucrare a metalelor — lăcătușă- rie, ajustaj, fierărie, montaj — precum și lucrări de strungărie, de matrițărie și de mecanică auto. în- tr-o primă perioadă elevii își vor însuși toată gama de lucrări aferente, fiind totodată inițiați în tehnica prelucrării, în desenul tehnic și tehnologia materialelor. începînd din clasa a Vil-a ei vor putea executa bunuri efectiv valorificabile, ca de pildă siluete și ornamente din lut, rame pentru oglinzi și măști ornamentale din lemn, scăunele simple, cuiere, grătare etc. De la o clasă la alta gama de lucruri se va extinde și va eîștiga în complexitate, înglobînd taburete și măsuțe pentru camere de copii, 4 ornamente și obiecte de podoabă din lemn sculptat, din os, obiecte decorative în piatră. Din contactele stabilite pînă acum cu cooperativele specializate se pare că există interes pentru asemenea produse și posibilități practice de valorificare a lor prin unitățile specializate.Evident, inspectoratele școlare au datoria să acorde tot sprijinul pentru reușita unor asemenea inițiative, cu atît mai mult cu cît dotarea tehnico-materială (care coate fi asigurată în mare măsură de producția școlilor profesionale, a liceelor industriale și școlilor post- liceale) ar costa o sumă redusă, recuperabilă în scurt timp din încasările obținute prin valorificarea producției. Este de luat în seamă

și ide ea constituirii unor ateliere de instruire și producție pe grupe de școli, astfel încît spațiul și dotarea lor tehnică să fie valorificate într-o măsură cît mai deplină. Desigur, în stabilirea „planului de producție" al acestor ateliere școlare trebuie să se pornească de la o atentă prospectare a cerințelor pentru includerea unor obiecte efectiv necesare, cărora să li se asigure un nivel calitativ comparabil cu cel al lucrărilor similare existente în comerțul de stat.Relevabil pentru posibilitățile de a se realiza lucrări productive și valorificabile în școli a căror activitate se situează aparent departe de asemenea obiective este experimentul întreprins la Liceul de arte plastice din Timișoara. După cum ne informează directorul acestei școli, prof. Constantin Flondor-Străin, accentul planului actual de învățămînt, cu caracter experimental, al acestei școli cade pe orele de specialitate și lucrările de atelier desfășurate în cadrul a 3 secții: estetica formelor utile, comunicații vizuale (reclame, vitrine) și proiectarea și execuția ambalajelor. în prezent liceul a stabilit legături de cooperare cu Combinatul de industrie locală. „Combinatul — ne explică interlocutorul nostru — urmează să ne prezinte foarte curând nevoile de viitor privind articole diverse Ia care accentul cade pe estetică, ambalaje etc. De asemenea, unitățile combinatului ne vor furniza diferite materiale, care pentru ele reprezintă deșeuri, dar pot fi utilizate de noi în realizarea unor o- biecte de decorațiune interioară. O primă comandă concretă a primit școala noastră din partea Comisiei județene de sistematizare ; elevilor

le-a fost încredințată executarea a 8 vitrine ale unor mari magazine din oraș".în ceea ce privește antrenarea e- levilor din școlile generale și liceele din mediul sătesc în efectuarea lucrărilor agricole cu caracter productiv, învățământul nostru a do- bîndit o largă experiență pozitivă atît prin efectuarea practicii de la începutul anului școlar sau in timpul lucrărilor de primăvară, cît și prin includerea obiectului „Agricultura" și a lucrărilor practice aferente în planul de învățămînt a! școlii de 10 ani. în prezent, această experiență se cere amplificată, cu- prlnzîndu-se în cadrul ei, pentru liceele din mediul rural, exploatarea mașinilor agricole, lucrări de zo

otehnie, viticultură, pomicultură șl legumicultură, industrializarea produselor agricole.După cum se vede, acțiunea pentru includerea ta planul de învățământ a pregătirii tehnice-producti- ve a elevilor poate demara cu succes. Se impune să se acționeze în mod consecvent pentru ca această acțiune să fie pusă în practică, în fiecare școală, cit mai repede. Desigur, pe parcurs vor apare noi modalități de abordare a problemei, de rezolvare a ei, se vor releva mai larg valențele educative ale pregătirii tehnice-productive a elevilor, Gazeta noastră va acorda ta continuare o largă găzduire ta coloanele sale dezbaterii acestor probleme.
Necesitatea educației permanente 

a profesorilor de matematică
(Urmare din pag. l-a)

rifice modul cum au fost însușite și asimilate cunoștințele, tehnicile și metodele predate.Planurile de învățămînt ar trebui să conțină în primul rînd disciplinele din care au fost introduse capitole fundamentale în în vățămîntul mediu: teoria mulțimilor, structuri algebrice, algebra liniară, -structuri topologice, analiza matematică, analiza numerică, teoria probabilităților etc. în al doilea rînd, s-ar impune unele discipline din cadrul informaticii: noțiuni despre arhitectura și con

cepția calculatoarelor electronice, programarea pe calculatoare, limbaje de programare, tehnici numerice și nenumerice etc.Desigur, aprofundarea disciplinelor cuprinse în astfel de planuri de învățămînt ar necesita stagii mult mai largi decît un semestru. Nu este însă vorba de reluarea completă a învățămîntului universitar, ci de introducerea unor specialiști de formație universitară anterioară într-un cîmp de forțe linamizante, destinat să le dea putința de a retrăi actualitatea Științifică în calitate de interpreți -i nu de spectatori.

INSTITOTUl AGRONOMIC - TIMIȘOARA
ANUNȚA:scoaterea la concurs a următoarelor posturi i

FACULTATEA DE AGRONOMII— Asistent la catedra de botanică și fiziologie vegetali, disciplina botanică, poziția II/6 din statul de funcțiuni.— Asistent la catedra de mecanizarea agriculturii, disciplina de mașini agricole, poziția VI/7 din statul de funcțiuni.— Șef de lucrări la catedra de matematică și fizică, disciplina matematici aplicative, poziția VIII/4 din statul de funcțiuni.
FACULTATEA DE MEDICINA VETERINARA■— Conferențiar la catedra de anatomie și fiziologie animală, disciplina fiziologia animalelor domestice, poziția IX/2 ăia statul de funcțiuni.— Profesor la catedra de microbiologic, disciplina microbi ologie și imunologie, poziția XJ1 din statul de funcțiuni.— Conferențiar la catedra ce reproducție animală, disciplina patologia si clinica chirurgicală, poziția XIî/2 din statul de f tracțiuni.— Șef de lucrări la catedra de reproducție animală, disciplina reproducție, poziția XII 5 din statul de funcțiuni.— Șef de lucrări la catedra de patologia bolilor infecțioase, dise.phna Mi MBCfiMM gi legislația aanitar-veterinață, poziția XIIL3 dîn statul de funcțiuni.— Șef de lucrări ia catedra de zooigienă, disciplina tehnologia și controlul sâni tar- veterinar al alimentelor da origine animală, poziția XIV. 3 din statul de funcțiuni.— Lector la catedra ce științe sociale, disciplina economia poetică, poziția XV13 din statul de funcțiuni.— Cercetător La catedra de reproducție animală, disciplina reproducție și patologia reproducției.

FACULTATEA DE ZOOTEHNIE— Profesor la catedra de zootehnie L disciplina creșterea bovinelor șt cabalinelor, poziția XVIILI din statul de tune- țâtrai.— Conferențiar ia catedra de limbi străine, disciplina limba rusă, poziția XXLT din statul de funcțiuni.— Șef de lucrări la catedra de zootehnie I, disciplina alimente:.a animalelor domestice, poziția XVIII S din statul de funcțiuni.— Șef de lucrări la catedra de zootehnie I, disciplina eon- strocțfl zootehnice ți desen tehnic, poziția XVIIU12 din statul de funcțiuni.— Asistent la catedra de zootehnie I, disciplina construcții zootehnice și desen tehnic, poziția XV1II/13 din statul de j funcțiuni.— Asistent la catedra de zootehnie I, disciplina construcții zootehnice și desen tehnic, poziția XVIII/14 din statul de funcțiuni.— Asistent la catedra de zootehnie I, disciplina alimentația animalelor domesti-ce, poziția XVIII/15 din statul de funcțiuni.— Asistent la catedra de zootehnie I, disciplina de genetică și bazele ameliorării animalelor domestice, poziția XVIILT6 din statul de funcțiuni.— Asistent la catedra de zootehnie II, disciplina apiculturâ- tericiculiură și piscicultura, poziția XIX/8 din statul de funcțiuni-Candidații la concurs vor depune la secretariatul Institutului agronomic din Timișoara, Piața Unirii nr. 1 A, în termen de 30 de zile de la publicarea acesttii anunț, pentru posturile de profesor, conferențiar și șef de lucrări (lector) și de 15 zile pentru posturile de asistent, cererea de înscriere, la care vor anexa actele prevăzute de Legea nr. 6 privind Statutul personalului didactic în Republica Socialistă România, publicată în Buletinul Oficial nr. 33, partea I din 15 martie 1969 și de Instrucțiunile Ministerului învățămîntului nr. 84539/1969.Pentru postul de asistent candidații vor depune și o adeverință (2 exemplare) din care să rezulte că au efectuat stagiul legal după repartizare.Cei care funcționează într-o instituție de învățămînt superior sînt obligați să comunice în scris rectorului acesteia înscrierea la concurs.Concursul se va ține ia sediul institutului, în termen de docă luni de Ia data expirării termenului de înscriere pentru posturile de profesor, conferențiar și șef de lucrări (lector; ți ta termen de 15 zile de la data expirării termenului de înscriere pentru posturile de asistent.Cererea de înscriere Ia concurs pentru ocuparea postului de cercetător se va depune la rectoratul institutului în termen de 15 zile de la data publicării prezentului anunț, la care se vor anexa actele prevăzute de Regulamentul privind recrutarea, promovarea și creșterea cadrelor de cercetători științifici din unitățile de cercetări din Republica Socialistă România, publicată, în extras, în Buletinul oficial partea IlI-a, nr. 4, din 8 ianuarie 1968.Termenul de înscriere la concurs se socotește de la data apariției prezentului anunț în Buletinul Oficial.Informații suplimentare se primesc la secretariatul institutului, telefon 13738.

| INSTITUTUL PEDAGOGIC DE 3 Ml
PITEȘTI

anunța■oaterea la concurs a următoarelor posturi •
FACULTATEA DE FILOLOGIE1. Asistent disciplina limba rusă, poziția 14 din statul de funcțiuni al catedrei de limba română.2. Asistent disciplina limba franceză, poziția 16 din statul de funcțiuni al catedrei de limba română.

FACULTATEA DE MATEMATICA1. Asistent disciplina fizică generală, poziția 4 din statul de funcțiuni al catedrei de fizică-chimie.
FACULTATEA DE ȘTIINȚE NATURALE1. Asistent disciplina horticultura — organizarea I.A.S. și mecanizare, poziția 6 din statul de funcțiuni al catedrei de științe agricole.Candidații la concurs vor înainta la rectoratul Institutului pedagogic Pitești, str. Gheorghe Doja 41, în termen de 15 zile de la publicarea acestui anunț în Buletinul Oficial, cererea de înscriere la care vor anexa în dublu exemplar actele prevăzute de Legea nr. 6 privind Statutul personalului didactic din Republica Socialistă România, publicată în Buletinul Oficial nr. 33, partea I, din 15 martie 1969.Cei care funcționează într-o instituție de învățămînt superior sînt obligați să comunice în scris, rectorului sau directorului acesteia, înscrierea la concurs.Concursul va avea loc la sediul Institutului pedagogic de 3 ani Pitești ta termen de 15 zile de Ia data expirării termenului de înscriere.

ANUNȚLiceul nr. 2 (de fete) „V. Alecsandri" din Bacău, invită foștii elevi și profesori să ia legătura cu conducerea școlii în vederea sărbătoririi semicentenarului său care va avea loc în octombrie 1971. rugîndu-i a comunica date, fotografii, documente, scrisori etc., necesare pentru monografia și revista școlii.
REDACȚIA ȘI ADMINISTRAȚIA t București, Piața Scânteii nr 1 Telefon 17 <50 20. Abonamentele se fac la oficiile poștale, factorii poștali șt la difuzorii de presă. Tiparul i Combinatul Poligrafia Casa Sctateii 40.133 E


